

*[Text]*

bean, and the Spanish-speaking Caribbean, Cuba and the Dominican Republic. Then as I mentioned, all the Central American states which are a particular problem of their own.

When you look at the trends in that area, when you try to ascertain where the roots of political change or change is occurring, I suppose one could say that in the Commonwealth Caribbean—this was a great source of concern to many people a year or so ago but has declined to a certain extent—the trends there, the change has been the decline in standards of living. In the course of the seventies, the economic development in that area—or the gross national products declined and this was the source of a good deal of dissatisfaction leading from the unemployment which was generated and immigration pressures. In the other areas, turning to Central America, the problem there has been that there has been a steady growth in economic development or economic activity but the benefits have been confined to a small part of the population at the top and the standards of living of the majority have fallen. So, there you have a revolution, I suppose, of rising expectation, whereas in the Commonwealth Caribbean what we are facing is a problem of dissatisfaction and frustrations. Both, however, are not conducive to stability.

Turning to Canadian interests. In contrast to the United States, which looks at the Caribbean basin and comes to play a major role in every one of these four Caribbeans, Canada has traditionally focussed on the English and French-speaking areas. We have had and continue to have a specialization of interest in these areas. The Commonwealth Caribbean and Haiti are the major sources or the major focus of interest. In the Commonwealth Caribbean, and we, as the minister mentioned last night, are in the process of attempting to implement a policy which would strengthen or ties with that part of the world—a policy which would allow us to meet the needs of the area for economic stability, to help them address this problem of declining standards of living, through increased aid flows, through a change in focus in the aid programs—and this is something you might wish to take up with CIDA—from the social development to more in the economic growth area. It is an area in which we are paying particular attention to regional integration, and strengthening the means of working together, recognizing that with such small individual states it is very difficult for any one of them to have the services of a large state. So we are promoting this sharing of common services as much as possible, and are attempting to take some initiatives in that area. We are also trying to involve other friendly countries more actively in the Commonwealth Caribbean.

## • 1015

Recently, together with the World Bank, we organized a meeting in Antigua to look at the special problems of small island developing states, and were fortunate to be able to attract Kuwait, for example, to attend; and they are now interested in the Commonwealth Caribbean. We have been talking to the Venezuelans and Mexicans to see if we can interest them in the area as well. They, as you know, are already very active in Central America through their oil

*[Translation]*

n'en est pas moins prospère et active, et enfin la zone hispanique, soit Cuba et la République dominicaine. Viennent ensuite tous les pays d'Amérique centrale où se pose un problème tout à fait spécial.

Si vous examinez maintenant les tendances, si vous cherchez à connaître les raisons de l'évolution politique, vous constaterez une très nette baisse du niveau de vie dans la zone des Caraïbes du Commonwealth, ce qui n'a pas manqué de susciter certaines appréhensions il y a environ un. Dans le cours des années 70, on assiste à un ralentissement de l'activité économique et à une chute du produit national brut, sources donc de mécontentement, de chômage, et de tendance à l'émigration. En ce qui concerne l'Amérique centrale, on a assisté à une croissance soutenue, dont le profit a été monopolisé par une minorité au pouvoir, tandis que le niveau de vie de la majorité déclinait. On se trouve là en face d'une situation révolutionnaire je suppose, tandis que dans les pays du Commonwealth, il s'agit simplement de mécontentement général. Ces deux situations toutefois ne sont absolument pas génératrices de stabilité.

Parlons maintenant des intérêts proprement canadiens. Au contraire des États-Unis qui sont très intéressés par l'ensemble du bassin des Caraïbes ou ils jouent un rôle prédominant, le Canada, traditionnellement, ne s'est véritablement intéressé qu'aux zones anglophones et francophones. Nous avons toujours eu des intérêts plus particuliers dans ces deux zones et nous continuons à en avoir. Il s'agit essentiellement des pays du Commonwealth, et de Haïti. Comme le faisait remarquer le ministre hier soir, nous sommes en train de resserrer nos liens avec les Caraïbes du Commonwealth, dans le cadre d'un programme qui nous permettrait de répondre à certains des besoins de cette région sur le plan de la stabilité économique, en les aidant à relever le niveau de vie, grâce à une aide accrue d'une part, et diversifiée d'autre vous pourriez là-dessus vous adresser à l'ACDI, qu'il s'agisse du développement social ou plus particulièrement de la croissance économique. Nous nous concentrons par ailleurs sur les questions d'intégration régionale, de renforcement de la collaboration, ayant reconnu que les dimensions restreintes de ces pays ne leur permettent pas de mettre chacun en place des structures de services comparables aux nôtres. Nous essayons donc de promouvoir ce partage de services communs, et essayons d'associer à nos efforts un certain nombre de pays amis.

En collaboration avec la banque mondiale, nous avons récemment organisé une réunion à Antigua, pour étudier plus particulièrement les problèmes spécifiques des petites îles en voie de développement, et avons eu la chance de pouvoir y inviter le Kuwait, qui s'intéresse maintenant à la région. Nous avons eu des conversations à ce sujet également avec des Vénézuéliens et des Mexicains, pour essayer de les intéresser à la question. Comme vous le savez, et par le biais du pétrole, ils